
Háttéranyag a sajtó képviselői számára
Az Árnyékkormány hatodik ülésének előterjesztéseiről, tájékoztatóiról és a határozatokról

és egyéb aktualitásokról

Bejelentés az Árnyékkormány szakmai konferenciasorozatáról

Az Árnyékkormány szerint a kormányzás képessége egy olyan adottságot jelent, amelyben egy
kormány nemcsak politikailag képes megvédeni az elképzeléseit, hanem szakmailag is, sőt
kívánatosnak tartja, hogy ezt minél többször megtegye, ha lehet, akkor a nyilvánosságban. Éppen
azért, hogy megmutassuk, milyen egy olyan kormány, amely nem az uralkodáshoz ért, hanem a
kormányzáshoz, az Árnyékkormány egy rendhagyó konferenciasorozatot indít idén
tavasszal, amely felöleli a legfontosabb, kormányzással kapcsolatos ügyeket és
szakterületeket, ezeken pedig a szakmával fogjuk megvitatni, hogy amit mi tennénk, az
kiállja-e a legjobb szakemberek kritikáit is. A legjobb szakemberek alatt értek itt magyart
és külföldit, sőt akár világhírű szakembereket is. Közel két tucat konferencia előtt állunk,
amelyeken a kormányzás összes fontos kérdésével és területével foglalkozni fogunk.

Előterjesztések

A nyugdíjemelés mértékének felülvizsgálatának szükségességéről, a legnagyobb
nyugdíjasszervezetek kapcsolódó álláspontjáról

2023-ra a nyugdíjasok lettek az egyik legrosszabb helyzetben lévő társadalmi csoport
Magyarországon. Ők költik a jövedelmük legnagyobb részét élelmiszerre, miközben ugyanúgy
érinti őket a kormány hétszeres rezsiemelése is, amihez semmilyen kormányzati segítséget nem
kapnak. Ahelyett, hogy a korábbi baloldali gyakorlat szerint nemcsak megőriznénk a nyugdíjak
értékét, hanem még részesítenénk is az időseket a gazdasági eredményekből, mára évek óta
csökken a nyugdíjak értéke. Ez a kormány rendre alulbecsüli az inflációt, hát még a napjainkat
megkeserítő orbáni inflációt, hogy aztán még az utólagos nyugdíjkorrekciókban is csak a valós
infláció egy részét fizesse csak ki a nyugdíjasoknak.

Az Árnyékkormány alábbi intézkedési terve az ország legnagyobb nyugdíjas szervezeteivel történt
egyeztetéseket és az általuk javasolt megoldásokat is figyelembe veszi:

1. Az Árnyékkormány álláspontja szerint a kormány továbbra is adós átlagban 32 ezer forintnyi
nyugdíjkorrekcióval a magyar nyugdíjasoknak, ezért egyetért a nyugdíjak és nyugdíjszerű
ellátások 1,5%-os korrekciójával 2022. januárig visszamenőleg. Ezt az átlagban 32 ezer
forintot jelentő korrekciót a márciusi nyugdíjjal együtt kell kifizetni.

2. Az Árnyékkormány szerint nem hitelezhetik a magyar nyugdíjasok a magyar kormányt. Ezért
az Árnyékkormány a várható inflációs adatok figyelembevételével negyedéves
nyugdíjkorrekciót javasol, aminek keretében 2023 novembere helyett már 2023
áprilisában sor kerülhetne a nyugdíjkorrekcióra és a kifizetésre.

3. Az Árnyékkormány továbbra is elhibázott kormányzati döntésnek tartja, hogy a
nyugdíjkorrekció mértéke nem veszi figyelembe a valós nyugdíjas fogyasztói kosár
emelkedését, csak az átlagos nyugdíjas inflációt.
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4. Az Árnyékkormány egyetért azzal, hogy a medián nyugdíj (2022. évi számítás alapján 142
ezer Ft) alatti nyugdíjak esetében egyszeri 100 ezer Ft kifizetésére kerüljön sor. A
medián nyugdíj feletti nyugdíjak esetében pedig az átlag nyugdíj összegéig (2022. évi
számítás alapján kb. 180 ezer Ft) sávosan csökkenő egyszeri támogatás kerüljön
kifizetésre.

5. Az Árnyékkormány egyetért a minden természetes személy által ATM-ből ingyenesen
felvehető készpénz összeghatárának módosításával, hogy 2023. február 15-től havonta két
alkalommal ingyenesen felvehető összeg 250 ezer forintra emelkedjen.

A felsoroltakat DK frakciója országgyűlési határozat formájában fogja benyújtani a
Parlamentnek.

A magyarországi akkumulátorgyár-beruházásokról
December 29-én Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter arról számolt be, hogy a 2023-as
beruházások döntő többsége, 73 százaléka az elektromos autóiparba érkezett, ezen belül 43
százalék az elektromos akkumulátor-gyártásba, 30 százalék pedig olyan autópari beruházásba,
amelynek a fókusza ma már az elektromos vagy hibrid meghajtású autók gyártása.

Ez papíron talán jól hangzik, de nem véletlen, hogy a kormány ennyi, ilyen típusú beruházást
tudott Magyarországra hozni. Nem nagyon kell ezekért versenyezni, az ilyen gyárakat ugyanis az
EU-ban szereti mindenki magától minél messzebre tudni. Ennek nagyon racionális okai vannak,
az akkumulátorgyártásnak ugyanis mind az energiaigénye, mind a vízigénye elképesztően magas,
ez pedig a klímaváltozás és az energiaválság idején önmagában is óvva int minden épelméjű és
tisztességes kormányt egy ilyen beruházástól. Mivel Európában sehol nem lehet az emberek
megkérdezése nélkül akkumulátorgyárat építeni, ezeknek a gyártóknak és beruházóknak csak
Magyarország maradt, amelyet a magyar kormány kedvezményesen árusít ki nekik, sőt még állami
támogatásokat is ad cserébe.

Az Árnyékkormány válasza az alábbi intézkedési csomag:

1. Az Árnyékkormány gazdasági és munkaerőpiaci szempontból elhibázottnak,
környezeti szempontból veszélyesnek tartja az akkumulátor-gyárak építését
jelentős állami forrásokból megvalósító kormányzati politikát.

2. A jelenleg tervezett gyárberuházások, különösen a debreceni CATL-beruházás esetében
nem történt független környezetvédelmi értékelés, és érdemi lakossági egyeztetés. Ezért
az Árnyékkormány szükségesnek tartja ezeknek a beruházásoknak a leállítását.
Ezek a beruházások csak akkor indulhatnak el, ha az összes környezeti adat
nyilvánosságra került, és a lakossággal való széleskörű egyeztetés után a helyi közösség
elfogadja ezeket.

3. Az Árnyékkormány álláspontja szerint, minden olyan beruházás esetén, mely a környezeti
elemekre (föld, levegő, talaj, víz, élővilág, táj) jelentős hatással van, kötelezően
tájékoztatni kell az érintett lakosságot, és lehetővé kell tenni, hogy a lakosság
szabadon elmondhassa a véleményét a beruházással kapcsolatban. Az új
szabályozásnak meg kell határoznia a tájékoztatás kritériumait is, az előzetes
egyeztetésekre is lehetőséget kell biztosítani. A folyamattal elkerülhetőek lehetnek az
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olyan esetek, mint amilyen a Debrecenben létesítendő új akkumulátorgyárral kapcsolatban
kialakult.

4. Az Árnyékkormány szükségesnek tartja az összes tervezett állami beruházási
támogatás felfüggesztését és felülvizsgálatát gazdasági, munkaerőpiaci és
környezeti szempontból. Ezen felül követeljük a beruházásokhoz nyújtott eddigi
támogatások teljes körű és részletes nyilvánosságra hozását.

5. A már megvalósult beruházások esetében a legszigorúbb uniós környezeti elvárások
érvényesítése mellett kötelező előírásokat kell tenni az ivóvízszükséglet
csökkentésére, az energiaszükséglet megújuló energiaforrások használatára és a
helyi közösség részletes tájékoztatására.

Fentieket az Árnyékkormány kérésére a DK frakciója országgyűlési határozat formájában is be
fogja nyújtani.

Az EU-s források folyósításának aktuális állásáról, a kifizetéshez szükséges jogállami
feltételek teljesítéséről

Mára már mindenki számára világos lehet, hogy az Orbán-kormány elveszített hozzávetőleg 5000
milliárd forintnyi uniós pénzt. Az elmúlt 12 év kormányzati korrupciója, a magyar demokratikus
berendezkedés és jogállam lebontása, a milliárdosokká váló fideszes gázszerelők és vejek arra
késztették az Európai Bizottságot, hogy fagyassza be az uniós pénzek kifizetését a magyar
kormánynak.

Ott tartunk, hogy minden uniós szomszédunk javában költi már azokat az uniós pénzeket,
amelyek a magyar kormány számára jelenleg kilátásban sincsenek, sőt komoly esély mutatkozik
arra, hogy ezeknek a pénzeknek a jelentős részét végleg és visszafordíthatatlanul is elveszíthetjük
az Orbán-kormány miatt. Január közepéig Csehország 400 milliárd forintot, Szlovákia 488
milliárd forintot, Horvátország 560 milliárd forintot, Románia pedig 2500 milliárd forintot hívott
le abból a Helyreállítási Alapból, amelytől Orbán Viktort elzavarták az elmúlt 12 év lopásai miatt.

1. Az Árnyékkormány ismételten megállapítja, hogy egyedül és személyesen Orbán Viktor
miniszterelnök viseli a felelősséget azért, hogy az Európai Unió - a jelenlegi, súlyos, a
kormány felelőtlen politikája által előidézett gazdasági válság idején rendkívüli jelentőségű -
támogatásai a kormány hangzatos bejelentései ellenére még mindig nem érkeztek meg,
sőt minden jel szerint még hosszabb ideig nem fognak befolyni.

2. Az Árnyékkormány tűrhetetlennek tartja, hogy az Orbán-kormány a közvéleményt
folyamatosan, szánt szándékkal félretájékoztatja az EU-források helyzetéről. Az Európai Unió
2022. decemberi döntései egyértelműen megmutatták: a kormány és az EU közötti viták sokkal
több területet érintenek, és sokkal súlyosabb kérdéseket vetnek fel, mint azt valaha elismerték. Az
Árnyékkormány
ezért elvárja, hogy a Kormány haladéktalanul hozza nyilvánosságra a jogállamisági feltételességi
eljárással és az Újjáépítési és Ellenállási Terv (RRP) előkészítése kapcsán az Európai Bizottsággal
és a Tanáccsal folytatott teljes levelezést, különös tekintettel az RRP, az operatív programok,
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illetve az Európai Unió központi kezelésű programjai - így az Erasmus és a Horizont -
forrásainak visszaszerzésével kapcsolatos valamennyi feltételt.

3. Az Árnyékkormány elvárja továbbá, hogy a kormány és az MNB részletesen
számoljanak be az Országgyűlésnek az ország külső finanszírozásának helyzetéről, az
államadósság és a valutatartalék alakulásáról.
4. Az Árnyékkormány követeli, hogy a kormány hozza nyilvánosságra az állam külföldi
hiteleihez kötődő valamennyi anyagi és nem anyagi természetű kötelezettségvállalását,
különös tekintettel minden Oroszországból, Kínából, illetve az EU-n és a NATO-n kívüli
országokból felvett hitelekre, és ezek nemzetbiztonsági kockázataira.

5. Az Árnyékkormány felszólítja a kormányt, hogy - az eddigiekkel ellentétben - tegyen meg
mindent az EU által rögzített valamennyi forrás-lehívási feltételek haladéktalan
teljesítéséért. Ennek során számolja fel a jogállamiságot, az állampolgárok alapvető
jogait, illetve az akadémiai szabadságot sértő valamennyi intézkedését.

A magyar egyetemi hallgatók Erasmus-programba való visszakerüléséhez
szükséges azonnali lépésekről

Aki 5000 milliárd forintnyi uniós pénz felfüggesztése után azt hitte, hogy mindent elveszítettünk
már az Orbán-kormány miatt, amit lehetett, az tévedett, ekkor derült ki, hogy az alapítványi
modellbe kényszerített magyar egyetemek a jövőben nem vehetnek részt az Erasmus+ oktatási
cserediákprogramban és a Horizont Európa kutatási és innovációs keretprogramban. A jövőben
azért nem vehetnek részt a magyar egyetemisták az Erasmus programban, mert az
Orbán-kormány az alapítványi modellen keresztül megszállta ezeket az intézményeket.

Hogy mit kell ilyenkor tenni, az nagyon világos, a DK frakciója az Árnyékkormány kérésére
az ügy sürgősségére való tekintettel már január 10-én benyújtotta azt a törvényjavaslatot,
amely a felsőoktatási alapítványok esetében szigorítja az összeférhetetlenségi
szabályokat, és a kuratóriumokból, valamint a felügyelő bizottságokból kizárja az összes
politikust, állami és önkormányzati vezetőt, illetve a politikához kötődő egyéb
megbízottakat, ezek családtagjait, valamint a velük gazdasági érdekközösségben lévőket.
Ennek az egy törvényjavaslatnak az elfogadásával és végrehajtásával vissza lehetne adni a magyar
egyetemistáknak az Erasmusban, a magyar kutatóknak a Horizont Európa keretprogramban való
részvételt.

A fenti előterjesztéseken túl az Árnyékkormány hétfői ülésén az alábbi tájékoztatók
hangzottak el

Tájékoztatók:
● Gazdasági háttérelemzés a magyar államadóságról az adósságtömeg-növekedés

következményeiről
● A fogyasztói árindex (fogyasztói kosár) számításáról
● Az orosz-ukrán háború és a NATO-bővítés aktuális fejleményeiről
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